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HANGSZERVILÁG

Hangszerkiállítás a Müpában
„Mert lásd az én zongorám az nekem, ami a tengerésznek a fregattja, 
ami az arabsnak a paripája, sôt még több talán, mert a zongorám ez 
idáig én voltam, az én szavam, az én életem... benne élt minden vá-
gyam, minden álmom, minden örömem és minden bánatom.”

  Liszt Ferenc

❙ Óriási szervezômunka eredménye ez a 
kiállítás. A cél a hazai közvélemény fi -
gyelmének a felkeltése volt, vagy a szuny-
nyadó piac felélesztése?

DOMONKOS MÁTÉ: Három célt tudnék megfo-
galmazni. Az egyik egy tiszteletadás azok-
nak a régi magyar hangszerészeknek, akik 
nem kerültek be a zenei köztudatba, illetve 
„kikoptak” a zenei közemlékezetbôl. Itt ne-
vezetesen Nemessányi Sámuelre, Schunda 
Vencel Józsefre, Stowasser Jánosra, Be-
regszászy Lajosra gondolunk, akiket min-
den hangszercsoportnál – mint reprezen-
táns elôdöt – bemutatunk. Ez azért nagyon 
fontos, mert jó tudni, hogy milyen alapokon 
nyugszik a magyar hangszerész szakma. A 
másik cél, hogy bemutassuk a mai magyar 
hangszerészeket, akik nemzetközi mércével 
mérve is kiválóak. A harmadik cél valóban 
a piac elôremozdítása. Szeretnénk elérni, 
hogy magyar hangszereket vegyenek a ma-
gyar muzsikusok, vagy legalább elkez dôd-
jön egy szemléletváltás, és kipróbálják a ze-
nészek a magyar hangszereket, ezáltal 
le he tôséget kapjanak a készítôik a megmé-
rettetésre, a nemzetközi összehasonlításra.

❙ Valószínûleg régi problémával állunk 
szemben. Beregszászy Lajos rendszeresen 
írt arról, hogy „..a magyar ember mindig 
a külföldi terméket keresi, egy hangzatos 

névtôl hasra esik, a magyart meg sem 
nézi.” A Nemessányi hangszereket pedig 
állítólag a mester halála után Guarneri 
del Gesú címkékkel adták-vették…

D.M.: A nemzetközi hangszertudomány va-
lóban megjegyzi, hogy Nemessányi halála 
után elkezdtek fogyni az általa jegyzett 
hangszerek, és egyre több lett a Guarnieri 
del Gesú. Olyan tökéletes kópiákat készí-
tett, amelyek az eredetitôl senki számára 
sem voltak megkülönböztethetôek. Zseniá-
lis kópiakészítô tehetségként más magyar 
mestereket is meg lehet említeni. Bárány 
Dezsôt például, akinek fénykorában 25 em-
ber dolgozott a keze alá. Fred Chamier, 
amerikai mûgyûjtô egy mûhelyt rendezett 
be neki Budapesten, és ô fi nanszírozta a 
munkáját. Az elkészült hangszereket szerte 
a világon értékesítették, de a legtöbbjét nem 
az ô nevével ellátva.

❙ A Liszt év jegyében jött létre ez a kiállí-
tás. Az ô korában Európa szerte nagyon 
híresek voltak a magyar hangszer ké-
szítôk. Mi az oka annak, hogy elfeledtük 
ôket, illetve, hogy egy hajdan virágzó 
szakma ennyire mellôzött lett?

BÁRDI SZABOLCS: A hangszergyártásra óriási 
traumaként hatott Trianon, amikor az or-
szág mérete radikálisan csökkent, megvál-

toztak a határok, a belsô gazdasági szerke-
zet. Ilyen módon radikálisan lecsökkent a 
hangszergyártás is. A kézmûvességet, és 
ezen belül ezt a kézmûves mûvészeti tevé-
kenységet a rendszerváltás elôtti évtizedek-
ben nem túlzottan propagálták. Ez biztos, 
hogy kilencven százalékban hozzájárult a 
szakma hanyatlásához. A rendszerváltás 
után lehetôség nyílott arra, hogy néhány 
kolléga azt a régi tudást, ami csírájában 
megmaradt, elsajátítsa, valamint az európai 
vérkeringésbe is be tudtunk kapcsolódni.

❙ Valószínûleg ma lényegesen több ember 
foglalkozik klasszikus zenével, mint ré-
gen. Ha belegondolunk, már egészen kis 
településeken vannak zeneiskolák, aho-
vá beíratják azokat a gyerekeket, akik 
annak idején csak a népi hangszerekkel 
találkozhattak volna. Arányaiban több 
hangszerre lenne most szükség?

D.M.: Ez egy érdekes felvetés, de nagyon 
nehéz egymás mellé tenni a két idôszakot. 
Amikor Schunda hatvan, Stowasser kilenc-
ven alkalmazottal dolgoztatott, Budapest-
nek párszázezer lakosa volt. A magyar ha-
gyományokat ápoló zene mindig is jelen 
volt, a kocsmákban, kávéházakban élô zene 
volt, amihez hangszer kellett. Nagyon sok 
profi , és amatôr muzsikus volt, akik nem a 
magnó vagy a számítógép segítségével mu-

Októberben közel egy hónapig láthat-

ták az érdeklôdôk a Magyar Hangszer-

történet – Liszttôl napjainkig címû 

kiállítást a Mûvészetek Palotájában. 

„Több, mint ötven kiállító, több mint 

száz mesterhangszer” – hirdették az 

ismertetôk, de óhatatlanul felvetôdik 

a kérdés, magyar hangszert vesznek 

a magyar muzsikusok? A helyszínen 

kérdeztük a mai hazai hangszerkészí-

tés helyzetérôl Domonkos Mátét, 

a Hangszerkészítôk Szövetségének 

elnökét, valamint Bárdi Szabolcsot, a 

Magyar Hegedûkészítôk Társaságának 

alelnökét.
Bárdi Szabolcs Domonkos Máté
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zsikáltak. Az óriási változást természetesen 
a lejátszók megjelenése hozta. Egy érdekes 
adat: Amerikában a századforduló tájékán 
becslések szerint minden tizedik ember a 
zongoraiparban, vagy a zongorához kap-
csolódó valamelyik iparban dolgozott.

❙ A zongoragyártás visszaesése, úgy vé-
lem, egyértelmûen a szintetizátorok 
meg jelenésének köszönhetô. Manapság 
egy panellakásba szívesebben vesznek az 
emberek elektromos zongorát, mivel nem 
kell hozzá sok hely, lehalkítható és fül-
hallgatóval is használható. Ez nem a 
szellemi igénytelenség, hanem a szükség 
következménye. Szintén nem lehet igény-
telenséggel vádolni azt a szülôt, aki be-
íratja a gyerekét egy zeneiskolába, még-
is, az elsô útja sok esetben a kínai boltba 
vezet, ahol megveszi a bóvli hangszert. 
Mi az oka ennek, mit lehet tenni? Ez csak 
pénz kérdése?

D.M.: Anyagi oka, és az ismeretek hiánya. 
Az átlagember, aki bemegy egy zeneiskolá-
ba, nem tudja, hogy vannak magyar hang-
szer készítôk, akik kiváló hangszereket 
gyártanak, elérhetô áron. 

B.SZ.: Nincsen kapcsolat a hangszert készítô 
és a hangszert igénylô között, amire ez a ki-
állítás nagyon jó lehetôség. Valószínûleg a 
mi kommunikációs hibánk is, hogy kevés 
az ilyen alkalom, ahol a közönség találkoz-
hat velünk. Sajnos, az ár nagyon erôsen be-
folyásolja, ki , milyen hangszert vásárol, de 
nem volna szabad az oktatásban egyéb,  –
minôségi – szempontokat fi gyelmen kívül 
hagyni. Ebben az iskoláknak is óriási szere-

pe lenne. A tanárok egy része helyez csak 
hangsúlyt arra, hogy a növendék minôségi 
hangszeren játsszon, a többségnek – úgy 
tûnik –, ez nem fontos.

❙ Az elsô hangzásélmény rendkívül fontos 
a zenetanulásban. Megkönnyíti a növen-
dék helyzetét, ha olyan tanára van, aki 
segít a minôségi hangszerválasztásban. 
10-15 évvel ezelôtt a vonós tanároknak 
viszonylag könnyebb helyzetük volt, mert 
készültek még Szegeden hangszerek, 
amik nem voltak olyan rosszak, mint 
ahogy azt sokszor emlegették.

B.SZ.: A zeneiskolák hangszerparkja még 
ma is jórészt ezekbôl a hangszerekbôl, illet-
ve század eleji cseh manufaktúra hang-
szerekbôl áll. Sajnos, zeneiskolai haszná-
latról lévén szó, ezek egy idôvel elhaszná-
lódnak, és a helyüket szép lassan a kínai 
hangszerek veszik át. Vannak olyan zeneis-
kolák, ahol nagy hangsúlyt fektetnek a 
minôségi hangszerekre, nem csak verse-
nyen induló növendékek esetében, hanem 
a kezdôknél is, de vannak iskolák, ahol ez 
sajnos nem megvalósítható.

D.M.: Ha más országokban körülnézünk, 
ahol jól mûködô közösségek vannak, ott 
sokkal nehezebb betörnie a kínai piacnak, 
sokkal jobb a lokális hangszeripar helyzete, 
mert evidencia, hogy a helyi árut vásárolják. 
Ismerik, és bíznak benne. Úgy látom, hogy 
a zenetanárok nagyon keveset tudnak a 
magyar hangszerész szakmáról, a törté ne té-
rôl, jelenérôl, céljairól. Ilyen módon nagyon 
nehéz kiépíteni a bizalmat, hiszen az ember 
abban bízik, akit ismer.

❙ Miként próbálják a kapcsolatot javítani 
készítôk és felhasználók között? Valahol 
azt nyilatkozta, hogy szeretnék segíteni a 
zeneiskolákat a hangszerbeszerzés és a 
javítások terén.

D.M.: Folyamatosan keressük a kapcsolatot. 
Itt, a kiállítás helyszínén is lesz fórum, ahol 
szóba kerülnek a problémák, lehetôségek.
 
❙ A hangszerész mûhelyekben rengeteg 
munkával készül el egy-egy saját hang-
szer, vagy kópia. A minôség mellett a 
mennyiség sem elhanyagolható szem-
pont. Van ma Magyarországon olyan 
mûhely, ahol a tömeggyártás újra elin-
dulhatna? Úgy tûnik, szükség lenne a 
szegedi hangszerek pótlására.

B.SZ.: Nem tudok ilyen mûhelyrôl. Ha jól tu-
dom, akik átvették a szegedi gyár hagyaté-
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kát, próbálkoznak, de ez most még nem 
jelentôs. A hangszereket valóban pótolni 
kéne, de meg kell említenem, hogy sajnos 
az utóbbi években egyre kevesebb gyerek 
tanul zenét. A zeneiskoláknak is nagy prob-
léma, hogy nincs annyi jelentkezô a vonós 
tanszakokon, mint régen.

D.M.: A tömeggyártás óriási problémája, 
hogy a kínai hangszerek árával lehetetlen 
versenyezni. Világszerte ismert jelenség, 
hogy nagy hangszermárkákat ütnek ki a tá-
vol-keleti árukkal. Piacot kizárólag az egye-
diséggel lehet nyerni, de tudni kell, hogy az 
a szegmens, ahová a magyarok be tudnak 
törni, nem a legolcsóbb. A felsô kategória 
középszintjén viszont bárhol versenyképe-
sek a magyar hangszerek.

❙ A gyártás mellett a meglévô hangszerek 
minôségi javítása is nagyon fontos. Már, 
ha van mit javítani. Húsz-huszonöt évvel 
ezelôtt a magyar mesterhangszerek je-
lentôs részét nyugatra vitték. Ez ma, Ma-
gyarországon nem hiányzik?

D.M.: Hát, ez darázsfészek…

B.SZ.: Bizony, ez az…

D.M.: Ezt ma senki nem meri kimondani, 
mert nem lehet bizonyítani, de ez bizonyo-
san megtörtént. A világ ma tele van Magyar-
országról származó nagy értékû, magyar és 
olasz hangszerekkel. A kivitel évtizedekig 
tartott. Ez nem kérdés, ezt mindenki tudja, 
és ennek nem lett következménye.

❙ A szimfonikus zenekarokban azért még 
fellelhetôk kiváló minôségû hangszerek. 

Sok együttesnél sajnos jó ideje semmiféle 
javítási lehetôség nincsen, sôt, van, ahol 
húrra sem telik. Ez mindenképpen 
megálljt parancsol a komoly hangszer-
észi munkának.

B.SZ.: Intézményileg valóban nem támoga-
tott a hangszerek restaurálása, de szeren-
csére a zenészek egyénileg bizalommal for-
dulnak hozzánk.

❙ Mi a helyzet a fúvós hangszerekkel? A 
nagynevû gyártók mennyire tartják nyo-
más alatt a hazai kis mûhelyeket?

D.M.: A fúvós hangszereknél az import 
bolti áru valóban minôségi, abból fogy a 
legtöbb. Ezért a magyar hangszergyártás, 
ilyen értelemben visszaszorul. Jó hír, hogy 
megkezdôdtek az elsô próbálkozások 
az egyedi hangszergyártásban. Ez több 
mûhelyre is érvényes, de itt tényleg na-
gyon nehéz eltalálni, kinek, mire van szük-
sége. Egy zeneiskola nyilván nem fog egy 
egyedi natúr kürtöt vásárolni. A hang-
szerészeknek viszont megvan a tudása, 
amit érthetô módon szeretnének tovább-
fejleszteni. Ahhoz, hogy a különbözô ér-
dekek találkozzanak, elengedhetetlen vol-
na az állami részvétel. Nem feltétlenül 
anyagilag, bár nyilván ez sem ártana, de 
megfelelô támogatással ki lehetne vezetni 
ezt a szakmát a lenézettségbôl és az 
elfeledettségbôl.

❙ Az iskolaévnek viszonylag az elején, 
gondoltak-e arra, hogy néhány hang-
szerész felkerekedhetne, és zeneiskolák-
ban, nyílt nap keretében bemutatkozhat-
na, hangszerismertetôt tarthatna?

B.SZ.: Nyitott kapukat dönget, évek óta já-
runk régiós versenyekre, ahol isme ret-
terjesztô elôadásokat tartunk. Itt, a kiállítá-
son a gyerekeknek „hangszersimogatót” 
rendezünk, ahol a gyerekek testközelben 
ismerkedhetnek meg hangszerekkel. Folya-
matosan próbáljuk fejleszteni a két fél kö-
zötti kommunikációt.

❙ Milyen a kiállítás fogadtatása?

B.SZ.: Szerintem bombasiker, ha lehet így 
fogalmazni. Sok idôt töltök itt, fôleg termé-
szetesen a programok idején. Beszélgetek a 
látogatókkal, akikben nagyon sok kérdés 
merül fel. A legnagyobb haszna a kiállítás-
nak a rácsodálkozás, amivel az emberek fo-
gadnak bennünket. Ezzel, úgy érezzük, 
kezdjük lebontani az ismeretlenség falát, 
ami körülvesz bennünket.

❙ Egyszeri alkalom nyilván nem hoz teljes 
áttörést. Folytatásban gondolkoznak-e?

D.M.: Több szinten tervezzük a folytatást. A 
MÛPÁ-val már tárgyaltunk, több kiállítás el-
képzelésünk is van. Több fórumon szeret-
nénk megmutatni, hogy egy aktív csapat a 
magyar hangszerészeké, elképzeléseink 
vannak arról, hogyan lehet továbblépni, és 
milyen értéket lehet hozzáadni a magyar 
zenei élethez.

❙ Milyen fórumon lehet Önökkel találkozni?

D.M.: Most a Hangszer és Zene a hivatalos 
honlapunk (http://hzo.hu/ , és rendszeresen 
publikálunk a Fidelióban, ahol régi és mai 
hangszerészeket mutatunk be. (http://fi delio.
hu/klasszikus/hanszereszek) W.J.

zenekar6_1.indd   38 11/25/11   12:40 PM




